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A mai nap Szent Ágota emléknapja. Ez a név azt jelenti, hogy jóság. Mennyire hiánycikknek 
érezzük a jóságot. Mert darabosnak, időszakosnak érezzük, így éljük meg a jóságot. De, miként a 
kezdő könyörgés is mondja, Isten jósága szüntelen jóság. Ehhez a szüntelen jósághoz jöttünk mi, 
akikben a jóság szakadozott. A szüntelen jóság képes megőrizni minket. Engedjük, hogy Isten 
jósága hasson ránk, jóvá tegyen minket! Tartsunk bűnbánatot! 

A múlt héten megkezdett Hegyi Beszéd folytatása ez a mai. Egy beszédsorozattá szerkesztett 
gondolatsor ez Máté evangéliumában, aminek különlegessége, hogy egyfajta trónfoglaló 
beszédként is értelmezhető. A törvényt adó Isten – mint egykor a Sínai hegyen – az egyetlen Úr, 
aki most szól a népéhez. Boldognak mondja az ő népét, bár láttuk és hallottuk múlt vasárnap is, 
hogy elég furcsa boldogság, amiről beszél. Egyáltalán nem az e világ által felkínált 
boldogságokról van szó, hanem ahogyan Isten fog boldoggá tenni minket. 

Így érkezünk meg a mai evangéliumi részhez. Amelyben a föld sójának és a világ 
világosságának nevezi hallgatóit. Ahogyan a boldogság mondásokat is kijelentve mondja, nem 
feltételes módban, úgy a só és a világosság lét is ténykérdés. 

De egy olyan sajátossága van ennek a ami résznek, hogy miközben a boldogság mondásokkal 
kapcsolatban is felmerül, hogy „vajon tudunk-e/akarunk-e így boldogok lenni”, és a következő 
részeket hallva is felmerült a kérdés az évszázadok során, hogy mennyire fogható fel társadalmi 
etikaként, vagy csak személyes erkölcsi útmutató, ez a mostani rész nem ilyen. Ez egy egészen 
könnyen elfogadható szakasz, szépnek és kifejezőnek találjuk a képet, hogy mi só vagyunk a 
világnak, meg világosság és, hogy nem rejtőzhetünk el, mint ahogy a hegyen épült város sem 
maradhat titokban.  

Úgy is felfogható ez a gondolatsor, mint ami a keresztény ember méltósága és küldetése. 
Méltóságunk, hogy mi só vagyunk, küldetésünk, hogy másoknak világosság legyünk. 

1. A só méltósága. 
A só különlegessége, hogy itt van a természetben, természetes, hogy van, mégis, a tudatos 

felhasználása különlegessé teszi az életet. 
A föld sójának lenni igenis megtisztelő feladat. Mi lehetünk azok, akik ízt adunk ennek az 

egész főzeléknek, amibe aztán tényleg van minden! Valami olyasmi főzet ez a világ, ami inkább 
édes-savanyú mártás, keserű saláta, csípős chilis történet, és mi vagyunk benne a só. 

Köszöni szépen megvan a földkerekség nélkülünk, keresztény emberek nélkül is: képes arra, 
hogy létrehozzon dolgokat és jól, vagy rosszul de fenntartsa. De Jézus elgondolásában mi valami 
pluszt tudnánk hozzáadni a világ dolgaihoz. A só mindig valami többletet jelent. Hiányával is 
elviselhető az étel, de vele igazán finommá is tud lenni. 

Érdekes, hogy Jézus nem a túlzásról beszél, arról, hogy „mi lesz, ha túlsózunk valamit?” Hogy 
van, amikor túladagoljuk, elsózzuk a levest, az ételt, bármit és szinte ehetetlenné lesz ez által. 
Jézus a helyesen megélt keresztény létről nem gondolkodik úgy, hogy azt túlzásba lehetne vinni. 
Amikor mi agyára megyünk a környezetünknek, a világnak, akkor az nem a kereszténység miatt 
van, hanem ahogyan mi azt tálaljuk. De Jézus beszél arról, hogy elképzelhető olyan gondolatsor, 
hogy a só egyszer csak ízét veszti. Az íztelen keresztény életet előbb veti el az emberiség, mint a 
„túlbuzgót”.  

 
2. Küldetésünk, hogy világosság legyünk 
A világosságban rajzolódnak ki a körülöttünk lévő dolgok igazi tulajdonságai. A világosság és 

a fény által teljesebb értelmet nyernek a virágok tarka színei, a hegyek hatalmas méretei, a 
tengerek és óceánok végeláthatatlan messzeségei, a barlangok titkai, a csillagok távolságai.  

A só szerep még fel is vállalható, mert hiszen érezzük magunkat annyira egyedinek, hogy ki 
merjük mondani, hogy valamit persze én is hozzá tudok adni az egészhez, van bennem is valami, 
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amitől még különlegesebb az emberiség. De a világossággal már egy kicsit másként vagyunk. 
Hogy Krisztus Urunk a világ világossága, azt még meg is értem, de hogy én, hogy mi?! Pedig 
Jézus olyannak lát bennünket, hogy általunk is új megvilágításba helyeződik a világ. Minden 
keresztény embere küldetése, hogy az emberiségnek rávilágítson arra a valóságára, hogy életünk 
Isten felé tart. 

 
De miért tesz különbséget aközött, hogy a só az „csak” a földé, a világosság pedig a világ 

számára, az egész kozmosznak? A só, az ásvány csak a földdé, a világosság, a fény az egész 
kozmoszé. A méltóságunkat helyi szinten éljük meg a küldetésünk egyetemes. 

Mindannyian só és világosság vagyunk, de ki milyen körben tudja ezt megélni az valóban 
változó. De ha már egy ember életébe tudtunk valami ízt hozni, ha már egy ember életében rá 
tudtunk világítani arra, hogy élete Isten felé tart, akkor már megéltünk valamit abból, ami 
küldetést Jézus ránk bízott! 


